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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

1.  Åben spørgetid (2022-0061305)
Under dette punkt har tilhørerne mulighed for at komme med forslag og stille spørgsmål til
lokaludvalget. Der er afsat op til en halv time til spørgetiden. Når der ikke er flere spørgsmål,
begynder lokaludvalgets ordinære møde.

Beslutning
Almene boliger på Christiania

En borger orienterede om baggrunden for, at Bolig- og Planstyrelsen har præsenteret Christiania for
en tillægsaftale, der forpligter Christiania til at bygge 15.000 m2 almene boliger i delområde I. Hun
orienterede endvidere om, hvordan man på Christiania opfatter aftalen, der blev underskrevet i 2012,
og nævnte bl.a., at man på Christiania ikke havde forstået, at der er byggepligt. Borgeren oplyste, at
Christiania har foreslået Bolig- og Planstyrelsen at genbesøge aftalen fra 2012, men at forslaget
endnu ikke er blevet taget til følge. Hun oplyste desuden, at Fonden Christiania har købt byggeretten
til at bygge i delområde I og delområde II, og at der er bygget 3.000 m2, hvorfor Bolig- og
Planstyrelsens tillægsaftale om almene boliger reelt kun handler om 12.000 m2.  Derudover oplyste
hun, at når Christiania mangler at opfylde dele af aftalen fra 2012, skyldes det dels
sagsbehandlingstiden i Københavns Kommune og dels corona-situationen siden 2020. Hun gav
udtryk for, at det kan blive svært at bygge nyt i delområde I, fordi en del af området er fredet. Hun
udtrykte tvivl om, at Christianias måde at administrere brugsleje og boliganvisning på, kan integreres
med måden, man beregner husleje og anviser boliger på i den almene boligsektor. Hun udtrykte også
tvivl om, hvordan Christiania skal kunne leve op til kommunens parkeringskrav ved nybyggeri. Hun
oplyste, at Christiania har et seminar om Bolig- og Planstyrelsens forslag til tillægsaftale den 26.
februar 2022.

 

Distortion 2022

En borger, som er suppleant i lokaludvalget, spurgte, om han må offentliggøre et svar fra NusNus
Aps til lokaludvalget om Distortion 2022 på en forenings hjemmeside.

Jette Philipsen svarede, at NusNus Aps svar offentliggøres på lokaludvalgets hjemmeside, og at
foreningen på sin hjemmeside kan henvise til lokaludvalgets hjemmeside.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

2.  Referat og godkendelse af dagsordenen (2022-0061311)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte referatet af det seneste lokaludvalgsmøde og godkende
dagsordenen for det aktuelle lokaludvalgsmøde.

Indstilling

Formanden indstiller,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter referatet af lokaludvalgsmødet den 26. januar
2022.

2. at Christianshavns Lokaludvalg godkender dagsordenen for det aktuelle møde.

 

Problemstilling

Lokaludvalget skal drøfte referatet af lokaludvalgsmødet den 26. januar 2022. Endvidere skal
lokaludvalget godkende dagsordenen for det aktuelle møde

Løsning

Referat

Referatet drøftes. Eventuelle rettelser noteres.

Dagsorden

Dagsordenen godkendes, og inhabilitet i sagerne på dagsordenen bliver afklaret.

 

Økonomi

Intet.

Videre proces
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Intet.

Beslutning

1. Lokaludvalget havde ingen bemærkninger til referatet af lokaludvalgsmødet den 26. januar
2022.

2. Lokaludvalget godkendte at behandle en tillægsdagsorden med sagen
"Borgerpanelundersøgelse om Lynetteholm" sidst i mødet.

3. Lokaludvalget godkendte dagsordenen for mødet med ovennævnte tilføjelse.
4. I fortsættelse af behandlingen af dagsordenens punkt 2 "Referat og godkendelse af

dagsordenen" godkendte lokaludvalget indstillingen i følgende sager:
9. Københavns Nattelivsudvalg
10. Puljeansøgninger, februar 2022
11. Status på lokaludvalgets 2022-pulje, februar 2022
12. Regnskab for lokaludvalgets 2021-pulje.

 

 

Bilag
1. Referat af lokaludvalgets møde den 26. januar 2022 (ikke på papir)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

3.  Genopretning af gadestrækninger (2022-0061325)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage en orientering fra Teknik- og Miljøforvaltningen om
genopretning af gadestrækninger på Christianshavn til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager en orientering om genopretning af gadestrækninger i
2022 og 2023 til efterretning.

2. at Christianshavns Lokaludvalg kommer med input til Teknik- og Miljøforvaltningen, som kan
bidrage til, at arbejderne er til mindst mulig gene for erhvervsdrivende, beboere og trafikanter.

 

Problemstilling

I slutningen af november 2021 sendte Teknik- og Miljøforvaltningen en overordnet orientering om
kommende genopretninger af gadestrækninger til alle lokaludvalg. Se bilaget.

Teknik- og Miljøforvaltningen er nu kommet længere i planlægningen og koordineringen af de nye
genopretningsprojekter.

Løsning

I lokaludvalgsmødet den 23. februar 2022 orienterer Teknik- og Miljøforvaltningen mundtligt om,
hvornår og hvordan man vil opleve genopretningsprojekter blive udført på Christianshavn.

Lokaludvalget opfordres til at bidrage med viden om forhold, som forvaltningen skal tage højde for, så
arbejderne er til mindst mulig gene for erhvervsdrivende, beboere og trafikanter.

Der afsættes op til 30 minutter til dette punkt på dagsordenen.

Økonomi

Intet.

Videre proces
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Teknik- og Miljøforvaltningen gennemfører genopretningsprojekter i 2022 og 2023.

Beslutning

1. Lokaludvalget tog Teknik- og Miljøforvaltningens orientering om genopretning af Brobergsgade,
Burmeistergade og Andreas Bjørns Gade i 2022 med byggeplads på Bodenhoffs Plads til
efterretning.

2. Lokaludvalgets medlemmer havde følgende input til Teknik- og Miljøforvaltningen om
genopretningen af Brobergsgade, Burmeistergade og Andreas Bjørns Gade:

• Der skal anvises alternative parkeringsmuligheder. Genopretningen vil give yderligere
problemer med at finde parkeringspladser på Christianshavn.

• Parkeringslicensen for beboerne området, hvor der genoprettes gader, skal gælde for et
større område, så beboerne kan parkere andre steder, fx på Holmen. 

• Der skal anvises alternativer parkeringsmuligheder for erhvervsbiler, der kommer til
området med genopretning af gadestrækninger for at læsse af eller på. 

• Man bør undersøge, om parkeringsforbud foran porte er nødvendigt længere. Mange
porte bruges ikke mere.

• Genopretningen af gadestrækninger bør ske i så små etaper som muligt.
• Fugningen i brostensgaderne skal ikke ske med knust beton.
• Bådsmandstræde mellem Prinsessegade og Christianshavns Vold trænger til at blive

genoprettet.
• Wildersgade syd for Torvegade trænger til at blive genoprettet. Det gælder både fortov og

kørebane.

3. Lokaludvalget godkendte et forslag fra Frode Neergaard om at bemyndige formanden til at
foreslå Teknik- og Miljøforvaltningen at undersøge, hvor på Christianshavn man kan ophæve
parkeringsforbuddet foran porte med henblik på en indstilling til Teknik- og Miljøudvalget.  

Bilag
1. Orientering til lokaludvalgene om nye genopretningsstrækninger
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

4.  Almene boliger på Christiania (2022-0060083)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte planen om at bygge 15.000 m2 almene boliger på 
Christiania.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter planen om at bygge 15.000 m2 almene boliger på 
Christiania, jf. bilaget.

Problemstilling

Det fremgår af et ekstraordinært nummer den 14. februar 2022 af Christianias avis "Ugespejlet", at
Bolig- og Planstyrelsen har præsenteret Christiania for en aftale, der forpligter Christiania til at bygge
15.000 m2 almene boliger i Delområde I, som er Sydområdet, Psyak, Mælkevejen, Løvehuset og de
ikke-fredede områder af  Fabriksområdet. Christiania drøfter udspillet i møder den 21. og 26. februar
2022. Se bilaget.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter planen om at bygge 15.000 m2 almene boliger i
Delområde I på Christiania.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Beslutning

 

Side 7



1. Lokaludvalget drøftede planen om at bygge 15.000 m2 almene boliger på Christiania.
Lokaludvalgets medlemmer havde følgende bemærkninger til sagen:

• Lokaludvalget bør afvente at se, hvad der kommer ud af forhandlingen mellem Bolig- og
Planstyrelsen og Christiania. Der foreligger endnu ikke noget konkret.

• Lokaludvalget bør afvente og se, hvad der kommer ud af Christianias interne møder om
sagen.

• Det kan ende med en aftale om, at boligerne, der skal bygges i delområde I, skal være
plejeboliger og ældreboliger. Plejeboliger og ældreboliger er almene boliger.

• Christiania skal ikke pålægges at bygge 15.000 m2.
• Hvem vil få anvisningsretten?
• Der kan placeres et sundhedshus i delområde I. Det mangler Christianshavn.
• Lokaludvalget skal se på sagen senere. Det handler bl.a. om finansiering og om fortætning.
• Kommunen har anvisningsret til hver 3. eller 4. bolig i den almene boligsektor, men kommunen

udnytter ikke anvisningsretten fuldt ud.
• Lokaludvalget skal gøre opmærksom på, at tillægsaftalen er et udtryk for et ønske om

fortætning.

2. Lokaludvalget besluttede at tage sagen op igen, når der foreligger noget konkret.

Bilag
1. Ekstraspejlet 14. februar 2022
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

5.  Stormflodssikring af Christianshavn (2022-0060582)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte breve til Teknik- og Miljøforvaltningen, Metroselskabet og
COWI med ønske om informationer og oplysninger vedr. forudsætningerne for stormflodssikring af
Christianshavn. Endvidere skal lokaludvalget beslutte at tage imod et tilbud fra Teknik- og
Miljøforvaltningen om at assistere lokaludvalget i dets arbejde med stormflodssikring.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg beslutter at tage imod et tilbud fra en medarbejder i Teknik- og
Miljøforvaltningen om at assistere lokaludvalget i lokaludvalgets arbejde med stormflodssikring.
Se afsnittet "Problemstilling".

2. at Christianshavns Lokaludvalg beslutter at sende et brev til Teknik- og Miljøforvaltningen med
en anmodning om kommunal bistand til at afklare en række spørgsmål med tilknytning til
problematikken omkring fremtidige stormflodsbegivenheder, der kan ramme Christianshavn. Se
afsnittet "Problemstilling".

3. at Christianshavns Lokaludvalg beslutter at bede Metroselskabet om at fremlægge oplysninger,
som selskabet besidder om stormflodssikring af Christianshavns Metrostation. Se afsnittet
"Problemstilling".

4. at Christianshavns Lokaludvalg beslutter at bede COWI om at fremlægge oplysninger om koter,
stormflodssikring og sårbare områder, der måtte have relevans for Christianshavn. Se afsnittet
"Problemstilling".

5. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter og beslutter, om det skal spørge christianshavnerne om,
hvor de mener, at der er risiko for oversvømmelser, både ved stormflodshændelser og i
forbindelse med skybrud, fx via annoncering og ved en borgerpanelundersøgelse. Se afsnittet
"Problemstilling".

Problemstilling

1. Mail fra Teknik- og Miljøforvaltningen

Den 2. februar 2022 skrev Victor Frederik Spliid Hindevad, Teknik- og Miljøforvaltningen til
lokaludvalget: 

"Kære lokaludvalg,

Side 9



Jeg er blevet gjort opmærksom på arbejdet i jeres lokaludvalg der beskæftiger sig med lokale
stormflodssikringer i jeres lokalområde omkring Christianshavn.

Mit navn er Victor og sidder til dagligt som Krise- og beredskabskoordinator under Teknik- og
Miljøforvaltningen i Københavns Kommune.

Et af mine arbejdsområder fokuserer bl.a. på stormflodssikringer i kommunen, og giver mig herunder
også en del kendskab til de risici som er forbundet med Christianshavnområdet.

Jeg vil meget gerne assistere jeres arbejde i udvalget så bedst muligt som jeg kan, og vil i den
anledning høre om dette kunne være i jeres interesse?

Er sikker på at det kun vil gavne den overordnede kommunikation mellem København kommune og
jeres lokaludvalg.

Ser frem til at høre fra jer.

Med venlig hilsen

Victor Frederik Spliid Hindevad
Krise- og beredskabskoordinator
Politik, Planer og Beredskab
______________________________________

KØBENHAVNS KOMMUNE
Teknik- og Miljøforvaltningen
Parker, Kirkegårde og Renhold"

 

2. Udkast til brev til Teknik- og Miljøforvaltningen og Borgerrepræsentationen

Stormflodssikringsgruppen besluttede i sit møde den 16. februar 2022 at foreslå lokaludvalget at
skrive følgende til Teknik- og Miljøforvaltningen og Borgerrepræsentationen:

"Christianshavns Lokaludvalg (CLU) anmoder hermed om kommunal bistand til at afklare en række
spørgsmål med tilknytning til problematikken omkring fremtidige stormflodsbegivenheder, der kan
ramme bydelen. Helt overordnet ønsker CLU at medvirke til, at der skabes et grundlag for, at
Christianshavnerne kan holdes orienteret om, hvilke fremtidige initiativer Københavns Kommune
(KK) forventer at iværksætte på stormflodsområdet, både på kort og på længere sigt.

Vi tænker dels på et akut beredskab, dels på varige foranstaltninger. Det første kunne omfatte
forberedelse og organisering af en nødplan med mandskab og udstyr, der i akut opståede situationer
skal kunne sættes ind for at nedbringe risici for oversvømmelse i givne lokalområder (mobile pumper
og vandspærreanordninger, alternative afløbsmuligheder, etc.). Mere varige foranstaltninger kunne
være etablering af volde eller dæmninger, stationære vandopsamlings- og pumpeanlæg, mv.

På den baggrund har CLU et ønske om at blive inddraget i KK’s forventede arbejde med
stormflodsproblemer på Christianshavn, og Lokaludvalget tilbyder at medvirke ved forberedelse af
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anbefalinger og mulige forholdsregler, som f.eks. boligforeninger, husejere, forretninger, skoler og
klubber og andre offentlige og private institutioner i bydelen bør følge for at forhindre eller søge at
mindske de skader, der måtte opstå som følge af stormflod og/eller skybrud.

CLU har etableret en stormflodssikringsgruppe, der bl.a. har til opgave at pege på emner og
spørgsmål, som Lokaludvalget ønsker at få afklaret i forbindelse med Kommunens kommende
stormflodarbejde i bydelen.

(I) Emner/spørgsmål til Københavns Kommune

1. Information om de seneste vurderinger af, hvor der i hele bydelen er særligt sårbare områder.
Mere konkret ønsker CLU, at der fremlægges kortmateriale, der viser de aktuelle områder på
Christianhavn og i Indre By med angivelser af lokale koter.

2. Påregner Kommunen at etablere et beredskab som skitseret ovenfor? og et forstærket
beredskab, hvis et skybrud og en stormflod optræder samtidigt?

3. Orientering om Kommunens udredninger, planer og/eller planskitser vedrørende
stormflodssikring af Christianshavn og Indre By i den næste 2-5 års periode

4. Orientering om Kommunens udredninger, planer og/eller planskitser vedrørende
stormflodssikring af Christianshavn og Indre By på mellemlangt sigt, f.eks. de næste 10 – 15 år.

5. Vil Kommunen – evt. i samarbejde med CLU - arrangere ”Tryghedsvandringer” til de mest
udsatte steder på Christianshavn?"

3 og 4. Forslag om henvendelse til Metroselskabet og til COWI

Stormflodssikringsgruppen besluttede i sit møde den 16. februar 2022 at foreslå lokaludvalget at
bede Metroselskabet om at fremlægge oplysninger, som selskabet besidder om stormflodssikring af
Christianshavns Metrostation, dels kortmateriale med koter, der viser de særligt kritiske steder, dels
analyser eller andet, der omhandler de forudsætninger, selskabets risikovurderinger bygger på.

Stormflodssikringsgruppen foreslår tilsvarende, at lokaludvalget beder COWI om at fremlægge deres
oplysninger om koter, stormflodssikring og sårbare områder, der måtte have relevans for
Christianshavn.

 

5. Christianshavnernes vurdering af risiko for oversvømmelse

Stormflodssikringsgruppen besluttede i sit møde den 16. februar 2022 at foreslå lokaludvalget 
spørge christianshavnerne om, hvor de mener, at der er risiko for oversvømmelser, både ved
stormflodshændelser og i forbindelse med skybrud. Dette kunne ske via annoncering i
Christianshavneren og ved en Borgerpanelundersøgelse.at 

 

Løsning

Side 11



Formanden mener, at lokaludvalget skal tage imod tilbuddet fra en medarbejder i Teknik- og
Miljøforvaltningen om at assistere lokaludvalget i lokaludvalgets arbejde med stormflodssikring.
Formanden har forstået, at Stormflodssikringsgruppen gerne vil samarbejde med medarbejderen.

Formanden mener desuden, at lokaludvalget skal godkende Stormflodssikringsgruppens forslag
under punkt 2-4 ovenfor, men at gruppen i lokaludvalgsmødet den 23. februar 2022 iorienterer
lokaludvalget om, hvordan gruppen vil bruge de informationer og oplysninger, som den foreslår, at
lokaludvalget at bede kommunen, Metroselskabet og COWI om.

Det er foreslået, at brevet under punkt 2 sendes til Borgerrepræsentationen. Formanden foreslår, at
det kun sendes til Teknik- og Miljøforvaltningen og eventuelt også teknik- og miljøborgmesteren, da
brevet i hovedsagen handler om, hvordan lokaludvalget og forvaltningen samarbejder om
stormflodsproblematikken og herunder om besvarelse af konkrete spørgsmål. Forslagene i brevet
under punkt 2 til et akut beredskab og til varige foranstaltninger ser formanden som gode bud på,
hvad der kan gøres, men at Stormflodssikringsgruppen og lokaludvalget er åbne over for andre bud
på tiltag, som måtte komme, efterhånden som forvaltningen og lokaludvalget bliver klogere på
stormflodsproblematikken i Christianshavns Lokaludvalgs område.

Om punkt 5 ovenfor, så vurderer formanden, at det ikke umiddelbart har værdi at spørge
christianshavnerne om, hvor de mener, at der er risiko for oversvømmelser. Dels er det tvivlsomt, at
temaet egner sig til en borgerpanelundersøgelse, og dels vil der være tale om subjektive bud, som
der efterfølgende skal bruges ressourcer på at verificere. Formanden mener således, at lokaludvalget
og Stormflodssikringsgruppen indtil videre skal arbejde med de informationer og oplysninger, som
kommunen, Metroselskabet og COWI måtte sende til lokaludvalget

Økonomi

Intet.

Videre proces

Se ovenfor.

Beslutning

1. Lokaludvalget besluttede at tage imod et tilbud fra en medarbejder i Teknik- og
Miljøforvaltningen om at assistere lokaludvalget i lokaludvalgets arbejde med stormflodssikring,
jf. afsnittet "Problemstilling".

2. Lokaludvalget besluttede at sende et brev til Teknik- og Miljøforvaltningen med en anmodning
om kommunal bistand til at afklare en række spørgsmål med tilknytning til problematikken
omkring fremtidige stormflodsbegivenheder, der kan ramme Christianshavn, jf. afsnittet
"Problemstilling".
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3. Lokaludvalget besluttede at bede Metroselskabet om at fremlægge oplysninger, som selskabet
besidder om stormflodssikring af Christianshavns Metrostation, jf. afsnittet "Problemstilling".

4. Lokaludvalget besluttede at bede COWI om at fremlægge oplysninger om koter,
stormflodssikring og sårbare områder, der måtte have relevans for Christianshavn, jf. afsnittet
"Problemstilling".

5. Lokaludvalget godkendte et forslag fra Erik Rasmussen om, at lokaludvalget ikke spørger
Christianshavns Borgerpanel om, hvor medlemmerne af panelet mener, at der er risiko for
oversvømmelser.

6. Lokaludvalget godkendte et forslag fra Jane Lytthans om, at lokaludvalget ved annoncering
beder christianshavnerne med mail fortælle lokaludvalget om, hvor man har oplevet
oversvømmelser, både ved stormflodshændelser og i forbindelse med skybrud.

7. Lokaludvalget godkendte et forslag fra Henrik Vilsbøll om, at lokaludvalget beder
boligforeningerne om at fortælle lokaludvalget om, hvor man har oplevet oversvømmelser, både
ved stormflodshændelser og i forbindelse med skybrud. 

8. Lokaludvalget godkendte et ændringsforslag fra Poul Cohrt om, at brevet til Teknik- og
Miljøforvaltningen også sendes til overborgmesteren og teknik- og miljøborgmesteren.

Bilag
1. Stormflodssikringsgruppen den 16. februar 2022
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

6.  Drøftelse af ønsker til kommunens budget for 2023 (2022-0061397)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte ønsker til kommunens budget for 2023.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. Christianshavns Lokaludvalg drøfter ønsker til kommunens budget for 2023.

Problemstilling

I mødet den 26. januar 2022 besluttede lokaludvalget at drøfte ønsker til kommunens budget for
2023. Det skulle ske på baggrund af ønsker fra arbejdsgrupperne.

Hensigten er, at ønskerne skal overleveres til det nye lokaludvalg, som tiltræder med
Borgerrepræsentationens godkendelse den 24. marts 2022 af de nye lokaludvalg.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter arbejdsgruppernes ønsker til kommunens budget for
2023:

Arbejdsgruppen Kultur, Skole Fritid, Børn og Unge

” Da Nyholm stille og roligt affolkes frem til 2025 -2026, hvor forsvaret efter planerne forlader Nyholm,
kan det tænkes at der er ledige tider i sportshallen og boldbanerne, derfor er det Lokaludvalgets
ønske at:

1. Det anbefales at Kultur- og Fritidsforvaltningen indgår i en dialog med forsvaret om muligheden
for mod betaling at benytte idrætshallen på Nyholm i de perioder hvor den alligevel ikke
benyttes af forsvaret.

2. Der er også på Nyholm glimrende boldbaner også her bør Kultur. Og Fritidsforvaltning indgå en
dialog om at borgerne på Christianshavn kan benytte disse baner, når det ikke blive benyttet af
forsvaret. ”

 

Arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg
”Tilgængelighed i Beboerhuset er endnu ikke på plads. Der mangler sikre adgangsforhold til 1. sal,
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hvor der er spisehus og mødelokaler til større møder. For gangbesværede og kørestolsbrugere er det
umuligt at komme derop. Herudover bør det sikres at alle fortove er i niveau, så f.eks. kørestols- og
rollatorbruger uhindret kan færdes overalt på Christianshavn. ”

 

Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn

”Arbejdsgruppen mener, at ønskerne fra lokaludvalgets ønskeliste til Overførselssagen 2021/22, som
man politisk måtte vælge at se bort fra, skal på lokaludvalgets ønskeliste til kommunens budget for
2023.

Arbejdsgruppen drøftede, hvordan en etapedeling af Torvegade-projektet kan tydeliggøres for at
gøre det nemmere for politikerne at tage projektet til sig.”

Økonomi

Intet.

Videre proces

 

Afhænger af drøftelsen.

Det nye lokaludvalg beslutter ønskelisten til kommunens budget for 2023 i lokaludvalgsmødet den
18. maj 2022.

Beslutning

1. Lokaludvalget godkendte, at ønskerne til kommunens budget for 2023, der fremgår af
løsningsafsnittet, oversendes til det nye lokaludvalg.

2. Lokaludvalget godkendte et ændringsforslag fra Asbjørn Kaasgaard om, at ønskerne til
kommunens budget for 2023 behandles af det nye lokaludvalg i lokaludvalgsmødet den 30.
marts 2022.
 

Bilag
1. Christianshavns Lokaludvalgs ønskeliste til Overførselssagen 2021-22
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

7.  Orientering fra arbejdsgrupperne mv. (2022-0061412)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Indstilling

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til
efterretning - se bilagene.

Problemstilling

Flere arbejdsgrupper mv. har haft møde siden det seneste lokaludvalgsmøde. Mødereferater ses i
bilagene.

Løsning

Faste arbejdsgrupper jf. lokaludvalgets forretningsorden

• Forretningsudvalget

• Byplan, Trafik og Havn  

• Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge

• Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg

Andre faste arbejdsgrupper

• Miljøgruppen

• Stormflodssikringsgruppen

•  Lynetteholm-gruppen

• INFO/Event-gruppen

• Torvegruppen

Ad hoc-grupper

• Parkbrugerrådet vedr. Christianshavns Vold
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•  Ungdomstilbuddet Brobergsgade 10

•  Følgegruppen vedr. Ørkenfortet

•  Følgegruppen vedr. Torvegade

•  Papirøen-gruppen

•  Operaparken-gruppen

•  Trafikplangruppen

•  Knippelsbro Torv-gruppen (sat i bero)

•  Nyholm-gruppen

•  Følgegruppen vedr. bibliotek i Gl. Dok

Repræsentation i andre fora

• Hal Cs brugergruppe

• Torvenetværket

• Fonden Miljøpunkt Indre By & Christianshavn

Økonomi

Intet.

Videre proces

 

Arbejdsgrupperne mødes med jævne mellemrum.

Beslutning
Stormflodssikringsgruppen

Lars Josephsen oplyste,

• at der på Christiania er en udstilling med arkitektstuderendes bud på stormflodssikring ved
Refshalevej.

• at der i Byrummonitor har været to artikler med faglige vinkler på, hvordan stormflodsikringen af
København kan ske med anlæggelsen af mindre, men bedre placerede øer end Lynetteholm. 
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Info/Event-gruppen

Jette Philipsen orienterede om lokaludvalgets forårskur den 25. marts 2022.

 

Arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge

Sven Erik Brockdorff oplyste, at ved en fejl har arbejdsgruppen tidligere foreslået lokaludvalget at
fremme, at kommunen afsætter penge til en elevator i CIKs bygning i Bådsmandsstræde. CIK har
ikke fremsat ønske om dette.

 

Arbejdsgruppen om Papirøen

Ruth Plovgaard oplyste, at der er første spadestik til vandkulturhuset i næste uge. Interessenterne er
blevet bedt om at bidrage  med en ting til en tidskapsel. På vegne af lokaludvalget har Ruth
Plovgaard bidraget med et lokaludvalgsbadge. Vandkulturhuset står efter planen færdig i 2025.

Ruth Plovgaard oplyste endvidere, at Christianshavns Lokaludvalg og Indre By Lokaludvalg har en
aftale om sammen at holde et offentligt orienteringsmøde om status på vandkulturhuset. Aftalen
udspringer af den kritik, der har været af planen om, at bassinerne skal beklædes med mørke fliser.

 

Lokaludvalget tog orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Bilag
1. Stormflodssikringsgruppen
2. Lynetteholm-gruppen
3. Miljøgruppen
4. Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn
5. Arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg
6. Arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge
7. INFO-Eventgruppen
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

8.  B-sag: Bustrafik til og fra Ørkenfortet (2022-0059118)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende et brev til teknik- og miljøborgmesteren om bustrafik til
og fra Ørkenfortet.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender brevet til teknik- og miljøborgmesteren, der fremgår
af løsningsafsnittet, om bustrafik til og fra Ørkenfortet.

Problemstilling

Teknik- og Miljøborgmester Line Barfod sendte den 3. februar 2022 et notat fra Teknik- og
Miljøforvaltningen som svar på lokaludvalgets pressemeddelelse af 18. januar 2022 med bilag. Om
afvikling af bustrafikken til og fra hotellet fremgår det af notatet:

”Som beskrevet i notatet af 23.11.2018 er der fysisk plads til, at varebiler og renovationskøretøjer på
op til 12 meter vil kunne vende, hvis der etableres en vendeplads, som benytter dele af nabogrunden.
Naboejendommens ejer (samme ejer) ønsker imidlertid ikke denne løsning og er ikke forpligtiget til at
stille sin grund til rådighed”.

”Varebiler og renovationskøretøjer på op til 12 meter vil dog uden væsentlige gener kunne vende på
promenaden”.

”Kommunen kan ikke tvinge nabogrundens ejer til den beskrevne løsning, selvom det i forbindelse
med vedtagelse af lokalplanen har været forvaltningens opfattelse, at nabogrundens ejer på
daværende tidspunkt var positivt indstillet på det”.

 

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget skriver til teknik- og miljøborgmester Line Barfod:

"Du sendte den 3. februar 2022 et notat til Christianshavns Lokaludvalg fra Teknik- og
Miljøforvaltningen som svar på lokaludvalgets pressemeddelelse af 18. januar 2022 med bilag om
forskellige forhold vedrørende Ørkenfortet.
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Teknik -og Miljøforvaltningen glemmer i notatet at omtale Byggetilladelsen af 17. december 2019. På
vedlagte tegning i byggetilladelsen er vist, at busser skal køre ind og ud af Knippelsbrogade, at der
anlægges busholdeplads langs hotellets sydfacade og der anlægges vendeplads nær havnefronten.
Det fremgår også af byggetilladelsens stk. 10, 3 afsnit:

”Der hvor busser eller bilister vender på promenaden, skal brosten fastgøres særskilt”.

Vendepladsen, der nu er anlagt ved havnepromenaden, er anlagt på både hotelejendommen og
naboejendommen. Vendepladsen har samme placering som den viste vendeplads i Teknik- og
Miljøforvaltningens notat af 23. november 2018. Både vendepladsen og ind- og udkørslerne fra og til
Strandgade er i byggetilladelsen vist med køreradier for busser.

Det fremgår i øvrigt af Teknik- og Miljøforvaltningens notat af 23.november 2018:

”Der vil være gæster, der ankommer i større turistbusser. Busserne skal parkere langs med
Knippelsbrogade, hvor gæsterne sættes af. Ved at inddrage enkelte parkeringspladser på
naboejendommen (samme ejer), kan der etableres en vendeplads for busser i Knippelsbrogade. Det
vil blive fastlagt i byggetilladelsen.

Borgerrepræsentationen har efter indstilling fra Teknik- og Miljøforvaltningen afvist lokaludvalgets og
andres trafikale indsigelser med begrundelsen, at bustrafik skal afvikles på ejendommen. Vi kan så
efterfølgende konstatere, at Teknik- og Miljøforvaltningen af egen drift beslutter, at afvikling af
bustrafik til og fra hotellet skal foregå i Strandgade og i nærområdet.

Lokaludvalgets løsning på bustrafik til og fra Ørkenfortet

• Den anlagte vendeplads nær havnefronten på de to ejendomme anvendes som vendeplads for
al trafik til og fra Ørkenfortet – herunder busser, varebiler, taxaer, renovationskøretøjer etc.

• Busser parkerer langs hotellets sydfacade
• Samme sted kan anlægges venteplads for taxaer
• Ved udkørslen fra Knippelsbrogade til Strandgade opsættes trafiktavle ”Påbudt venstresving”
• Hotellets forplads ensrettes som vist på vedlagte tegning af 15. februar 2022
• Strandgade må ikke bruges til på- og afstigning af buspassagerer eller som holdeplads for

busser.

Løsningen tilgodeser alle parter. Det være sig bygherre, hotel, politi, borgerne og
Borgerrepræsentationen. Løsningen medfører desuden, at der ikke skal nedlægges p-pladser i
Strandgade til busser. Påbudt venstresving sikrer Borgerrepræsentationens intentioner om, at trafik
fra Knippelsbrogade ikke ledes omkring Christians Kirke. Af hensyn til trafikken i Strandgade
ensrettes trafikken på hotellets forplads. Teknik- og Miljøforvaltningen har tidligere oplyst, at der vil
komme mindst 250 taxaer om dagen til hotellet.

Med venlig hilsen

Poul Cohrt,
formand"
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Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt brevet, sender sekretariatet det til teknik- og miljøborgmesteren.

Beslutning
 

1. Lokaludvalget tog en orientering fra Erik Rasmussen og Mogens Holm om, at de lokale
afdelinger af Socialdemokratiet og Enhedslisten vil tale sammen om generne i lokalområdet fra
trafikken til hotellet i Ørkenfortet, til efterretning.

2. Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Frode Neergaard om at udelade sætningen
"Teknik- og Miljøforvaltningen har tidligere oplyst, at der vil komme mindst 250 taxaer  om
dagen til hotellet". af brevet til teknik- og miljøborgmesteren.

3. Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jens Eskildsen om, at det supplerende notat af
15. februar 2022 sendes med brevet til teknik -og miljøborgmesteren.

4. Lokaludvalget godkendte brevet til teknik- og miljøborgmesteren, der fremgår af
løsningsafsnittet, med de tiltrådte ændringsforslag.

Bilag
1. Uddybning af indstillingen til lokaludvalget: Notat og supplerende notat af 15. februar 2022
2. Tegning fra byggetilladelsen af 17.december 2019
3. Tegning af 15. februar 2022 med forslag til ensretning af hotellets forplads
4. Fagligt notat fra Teknik- og Miljøforvaltningen: Svar på spørgsmål fra Christianshavns Lokaludvalg
vedr. Ørkenfortet
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

9.  B-sag: Københavns Nattelivsudvalg (2022-0061543)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage en orientering om status på Københavns Nattelivsudvalg til
efterretning og udpege et medlem til en baggrundsgruppe for lokaludvalgenes og beboernes
repræsentanter i Nattelivsudvalget.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager orienteringen om status på Københavns Nattelivsudvalg,
der fremgår af afsnittet ”Problemstilling”, til efterretning.

2. at Christianshavns Lokaludvalg udpeger suppleant Preben Møller Whitt til baggrundsgruppen
for lokaludvalgenes og beboernes repræsentanter i Nattelivsudvalget.

3. at Christianshavns Lokaludvalg tager til efterretning, at han har orienteret Kultur- og
Fritidsforvaltningen om, at Preben Møller Whitt var i spil som suppleant for en beboer i
Nattelivsudvalget, idet Preben Møller Whitt repræsenterer G/F Krøyers Plads & Grønlandske
Handels Plads i lokaludvalget.

 

Problemstilling

Nattelivsudvalget

Borgerrepræsentationen har besluttet at nedsætte et særligt udvalg for natteliv i Københavns
Kommune. Nattelivsudvalget nedsættes i henhold til lov om kommunernes styrelse, § 17, stk. 4.

Nattelivsudvalget skal fungere som rådgivende og forberedende udvalg for Kultur- og Fritidsudvalget
og Teknik- og Miljøudvalget med henblik på at kvalificere beslutningerne på restaurations- og
nattelivsområdet. Derudover skal Nattelivsudvalget arbejde med forslag og konkrete indsatser i
forhold til begrænsning af gener fra nattelivet. I bilaget ses kommissoriet for Nattelivsudvalget. 

 

Invitation til udpegning af medlemmer og suppleanter til Nattelivsudvalget

Med mail den 21. december 2021 skrev Kultur- og Fritidsforvaltningen, at under forudsætning af
Borgerrepræsentationens endelige vedtagelse af Københavns Nattelivsudvalg, forventeligt den 3.
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februar 2022, inviteres Københavns Kommunes lokaludvalg til at bidrage til udpegningen af
medlemmer til udvalget. Se invitationen i bilaget.

Kultur- og Fritidsforvaltningen opfordrede lokaludvalgene og beboere i København til at indstille seks
kandidater (tre mænd og tre kvinder, jf. ligestillingsloven), i prioriteret rækkefølge til at udfylde tre
faste sæder i Nattelivsudvalget. De tre kandidater, der ikke tildeles et sæde i udvalget, vil fungere
som suppleanter. 

Lokaludvalgene skulle inddrage relevante beboerforeninger i indstillingen af kandidater.
Lokaludvalgene blev opfordret til at inddrage beboerforeninger fra hele København. Beboerne skal
repræsentere to ud af de tre sæder i Københavns Nattelivsudvalg. Kultur- og Fritidsforvaltningen
præciserede med mail den 6. januar 2022 til sekretariatet, at udpegningen af beboerrepræsentanter
sker gennem lokaludvalgene. Fristen for indstilling af medlemmer / suppleanter til Københavns
Nattelivsudvalg var den 4. februar 2022.

 

Mødet i Kredsen af Lokaludvalgsformænd den 18. januar 2022

Lokaludvalgenes sekretariater aftalte primo januar 2022, at hvert lokaludvalg indstiller ét
lokaludvalgsmedlem og to  beboerrepræsentanter til kredsen af lokaludvalgsformænd. Derefter ville
det være op til Kredsen af Lokaludvalgsformænd at beslutte en indstilling til Kultur- og
Fritidsforvaltningen om hvilke to personer, der skal være lokaludvalgenes fælles repræsentant og
suppleant i Nattelivsudvalget, og hvilke fire personer, der skal være beboernes repræsentanter og
suppleanter i Nattelivsudvalget.

Kredsen af Lokaludvalgsformænd havde møde den 18. januar 2022. Forud for mødet gjorde
Christianshavns Lokaludvalgs formand Poul Cohrt de øvrige lokaludvalgsformænd opmærksom på,
at han og Christianshavns Lokaludvalgs forretningsudvalg var lidt betænkelige ved hastværket med
at udpege repræsentanter, der så højst kan nå at deltage i ét møde i Nattelivsudvalget, førend de nye
lokaludvalg skal udpege nye repræsentanter. Han nævnte endvidere, at Christianshavns Lokaludvalg
på grund af tidspresset ikke kan gennemføre en demokratisk proces, hvor hele Christianshavns
Lokaludvalg deltager i udpegningen, hvilket da vil efterlade repræsentanterne med et noget uklart
mandat. Poul Cohrt foreslog, at Kredsen af Lokaludvalgsformænd i stedet beder Kultur- og
Fritidsforvaltningen om tid til en ordentlig proces, så Nattelivsudvalget har et bedre mandat; i hvert
fald for så vidt angår repræsentanten for lokaludvalgene. 

Efter en længere drøftelse samt afstemning besluttede Kredsen af Lokaludvalgsformænd i sit møde
den 18. januar 2022, 

• at Indre By Lokaludvalg udpeger en repræsentant til Nattelivsudvalget som et medlem fra
lokaludvalgene. Østerbro Lokaludvalg repræsenteres som suppleant til posten.

• at Vesterbro Lokaludvalg udpeger en beboerrepræsentant til Nattelivsudvalget. Christianshavns
Lokaludvalg udpeger en suppleant til posten.

• at Nørrebro Lokaludvalg udpeger en beboerrepræsentant til Nattelivsudvalget. Amager Vest
Lokaludvalg udpeger en suppleant til posten.

Se referatet af mødet i Kredsen af Lokaludvalgsformænd i bilaget.
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Lokaludvalgets beslutning den 26. januar 2022

I mødet den 26. januar 2022 besluttede lokaludvalget, at udpege Preben Møller Whitt som suppleant
for en beboerrepræsentant i Københavns Nattelivsudvalg. Beslutningen var under forudsætning af, at
indholdet i mailen af 21. december 2021 fra Kultur- og Fritidsforvaltningen fortsat var gældende, idet
Borgerrepræsentationen den 20. januar 2022 behandlede sagen ”Nedsættelse af et partnerskab for
natteliv som særligt udvalg”.

 

Borgerrepræsentationens beslutning den 20. januar 2022

I mødet den 20. januar 2022 behandlede Borgerrepræsentationen en indstilling om nedsættelse af et
partnerskab for natteliv som særligt udvalg. Blandt de ændringsforslag, som Borgerrepræsentationen
vedtog, var dette: 
”at lokaludvalgene skal udpege beboerrepræsentanter, som er bosiddende i de områder, der er
udpeget som restriktive zoner i Restaurations- og Nattelivsplanen.”

De restriktive zoner i Restaurations- og Nattelivsplanen er nogle gader på Indre Nørrebro samt hele
Middelalderbyen i Indre By.

Link til indstillingen og Borgerrepræsentationens beslutning:
https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Borgerrepr%C3%A6sentationen/m%C3%B8de-20012022/referat/punkt-9.

Dermed bortfaldt forudsætningen for lokaludvalgets beslutning den 26. januar 2022 om at udpege
Preben Møller Whitt som suppleant for en beboerrepræsentant i Københavns Nattelivsudvalg.

Kultur- og Fritidsforvaltningen præciserede med mails den 26. januar, 8. februar og 10. februar 2022
Borgerrepræsentationens beslutning. Se bilaget.

Det fremgår bl.a., at  Kultur- og Fritidsforvaltningen udarbejder en endelig indstilling til
Borgerrepræsentationen vedr. udpegning af medlemmer til Nattelivsudvalget. Det forventes, at
indstillingen behandles i Borgerrepræsentationen den 3. marts 2022.

Det fremgår også, at Kultur- og Fritidsforvaltningen opfordrer til, at der med indstillingen af
beboerrepræsentanter følger en oversigt over de kandidater fra beboerforeningerne, som har været i
spil i de forskellige bydele.

 

Baggrundsgruppe

Kredsen af Lokaludvalgsformænd udpegede i sit møde den 18. januar 2022 Indre By Lokaludvalgs
formand Bent Lohmann til at være lokaludvalgenes repræsentant i Nattelivsudvalget. Kredsen af
Lokaludvalgsformænd tiltrådte desuden, at Bent Lohmann danner en baggrundsgruppe for
lokaludvalgenes og beboernes repræsentanter i Nattelivsudvalget.
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Så vidt vides er det meningen, at baggrundsgruppen skal bestå af én repræsentant for hvert
lokaludvalg samt én repræsentant for hver beboerforening i København, der har interesse i
Nattelivsudvalgets arbejde. Baggrundsgruppen skal give input til Bent Lohmann og beboernes
repræsentanter i Nattelivsudvalget om punkterne på dagsordenen for nattelivsudvalgets møder.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager ovenstående orientering om status på Københavns
Nattelivsudvalg til efterretning og udpeger suppleant Preben Møller Whitt til baggrundsgruppen for
lokaludvalgenes og beboernes repræsentanter i Nattelivsudvalget.

Derudover foreslår formanden, at lokaludvalget tager til efterretning, at han har orienteret Kultur- og
Fritidsforvaltningen om, at Preben Møller Whitt var i spil som suppleant for en beboerrepræsentant  i
Nattelivsudvalget, idet han i Christianshavns Lokaludvalg repræsenterer G/F Krøyers Plads &
Grønlandske Handels Plads.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Mødeplanen for Nattelivsudvalget er endnu ikke offentliggjort. Derfor vides det heller ikke, hvornår
baggrundsgruppen mødes.

Kultur- og Fritidsforvaltningen udarbejder en endelig indstilling vedr. udpegning af medlemmer til
Nattelivsudvalget, som forventes behandlet i Borgerrepræsentationen den 3. marts 2022.

Beslutning

1. Lokaludvalget tog orienteringen om status på Københavns Nattelivsudvalg, der fremgår af
afsnittet ”Problemstilling”, til efterretning.

2. Lokaludvalget udpegede suppleant Preben Møller Whitt til baggrundsgruppen for
lokaludvalgenes og beboernes repræsentanter i Nattelivsudvalget.

3. Lokaludvalget tog til efterretning, at formanden har orienteret Kultur- og Fritidsforvaltningen om,
at Preben Møller Whitt var i spil som suppleant for en beboer i Nattelivsudvalget, idet Preben
Møller Whitt repræsenterer G/F Krøyers Plads & Grønlandske Handels Plads i lokaludvalget.

Bilag
1. Invitation til at deltage i udpegningen af medlemmer til Nattelivsudvalget (ikke på papir)
2. Udkast til kommissorium for Københavns Nattelivsudvalg (ikke på papir)
3. Referat af møde d. 18. januar 2022 i kredsen af lokaludvalgsformænd (ikke på papir)
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4. Kultur- og Fritidsforvaltningen den 26. januar 2022
5. Kultur- og Fritidsforvaltningen den 8. februar 2022
6. Kultur- og Fritidsforvaltningen den 10. februar 2022
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

10.  B-sag: Puljeansøgninger, februar 2022 (2022-0031408)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage stilling til to ansøgninger om støtte.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg giver en borger tilsagn om 20.000 kr. af 2022-puljen i form af en
underskudsgaranti til udgivelse af bogen ”Sofiegården – Danmarks første ungdomsoprør” 
Bogen forventes udgivet i september-oktober 2022 med en lancering på kollegiet Sofiegården.
Lokaludvalget støtter ikke med det ansøgte beløb på 50.000 kr., fordi lokaludvalgets pulje har
en beskeden størrelse og fordi lokaludvalget vil sprede pengene i puljen ud på forskellige
aktiviteter.

2. at Christianshavns Lokaludvalg giver afslag til Eskær Trioen på en ansøgning om 20.000 kr. til i
samarbejde med Nordatlantens Brygge at afholde en mini-sommerfestival med klassisk
kammermusik, som finder sted den 28.-30. juni 2022. Afslaget begrundes med, at Eskær Trioen
fik støtte fra lokaludvalget til en lignende aktivitet i 2021. Det fremgår af lokaludvalgets
retningslinjer for støtte, at lokaludvalget ønsker at styrke mangfoldigheden på Christianshavn
og derfor kun undtagelsesvis yder støtte til aktiviteter, der tidligere har modtaget støtte fra
lokaludvalget.

 

Problemstilling

Lokaludvalget har modtaget to ansøgninger om støtte.

 

Løsning

1. Bogen ”Sofiegården – Danmarks første ungdomsoprør”

En borger søger om 50.000 kr. af  2022-puljen til udgivelse af bogen ”Sofiegården – Danmarks første
ungdomsoprør”. Bogen forventes udgivet i september-oktober 2022 med en lancering på kollegiet
Sofiegården.
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Redaktionen består af en stor gruppe tidligere Sofiegårds-beboere, som vil fortælle om et indtil nu
ubeskrevet stykke kultur- og lokalhistorie. Bogen vil være antologi og indeholde en beskrivelse af
besættelsen af og livet i Sofiegården med fællesskab og fællesmøder, farverige personligheder,
syrerockkoncerter, Gasolins start og gadeteater i gården og den voksende politiske bevidsthed i
perioden 1965 til 1970.

Forlaget Frydenlund vil udgive bogen, men grundet målgruppens begrænsede omfang er der behov
for yderligere økonomisk støtte.

Økonomien i projektet går gennem forlaget, som har beregnet udgifterne til 387.000 kr. og
indtægterne til 104.000 kr.

En støtte fra lokaludvalget og fra de fonde, der søges om støtte, skal dække forskellen mellem
indtægter og udgifter.  

Sekretariatets bemærkninger
Sekretariatet ser intet til hinder for at lokaludvalget støtter bogudgivelsen med en underskudsgaranti.

Arbejdsgruppens anbefaling

Arbejdsgruppen finder projektet, spændende, lokalt forankret og dialogskabende. Der er ansøgt om
kr. 50.000,00 men ud fra lokaludvalgets beskedne puljemidler og en hensigt om at sprede
lokaludvalgets puljemidler til så mange aktiviteter på Christianshavn, så anbefaler gruppen at der
ydes en støtte på kr. 20.000,00. 

Formandens indstilling

At Christianshavns Lokaludvalg giver en borger tilsagn om 20.000 kr. af 2022-puljen i form af en
underskudsgaranti til udgivelse af bogen ”Sofiegården – Danmarks første ungdomsoprør”  Bogen
forventes udgivet i september-oktober 2022 med en lancering på kollegiet Sofiegården.
Lokaludvalget støtter ikke med det ansøgte beløb på 50.000 kr., fordi lokaludvalgets pulje har en
beskeden størrelse og fordi lokaludvalget vil sprede pengene i puljen ud på forskellige aktiviteter.

 

2. Klassiske Koncerter på Nordatlantens Brygge

Eskær Trioen ansøger  om 20.000 kr. til for 2. gang at afholde  en mini-sommerfestival i samarbejde
med Nordatlantens Brygge med ønsket om at udbrede den klassiske kammermusik endnu mere på
Christianshavn. Festivalen finder sted den 28. - 30. juni 2022.

Festivalen vil byde på tre varierede koncerter med ansøger selv (Eskær Trioen), Morgan Kvintetten
samt et ensemble, som på nuværende tidspunkt er i støbeskeen. Det er planen at inkludere værker
af færøske og/eller islandske komponister i festivalen, som skal blandes med mere kendt, traditionelt
repertoire for på den måde at bygge bro til kulturhuset Nordatlantens Brygge.

Efter koncerterne vil publikum blive budt på et glas vin som en del af koncertbilletten på 130 kr.
Ansøger regner en samlet billetindtægt på 23.400 kr. og det vil sige en publikumsdeltagelse på ca.
180 personer. Udgiftsbudgettet er på 81.000 kr.
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En eventuel støtte fra lokaludvalget vil blive brugt til annoncer, transport og leje af flygel.

Sekretariatets bemærkninger

Sekretariatet gør opmærksom på, at Eskær Trioen fik 9.000 kr. til et lignende arrangement i 2021. I
lokaludvalgets retningslinjer for støtte står der, at lokaludvalget ønsker at styrke mangfoldigheden på
Christianshavn og derfor kun undtagelsesvis yder støtte til aktiviteter, der tidligere har modtaget
støtte fra lokaludvalget.

Af lokaludvalgets retningslinjer fremgår det også, at aktiviteter, hvor der er entreindtægter, kan
modtage støtte. Dog vurderes støtten i relation til entreens størrelse. I dette tilfælde tages der 130. kr.
i entré.

Med de bemærkninger ser sekretariatet intet til hinder for, at lokaludvalget støtter festivalen med en
underskudsgaranti.

Arbejdsgruppens anbefalinger

Der er ansøgt om et beløb på kr. 20.000,00 af Lokaludvalgets puljemidler til afholdelse af 2 koncerter,
dog anbefaler arbejdsgruppen ikke støtte dette arrangement, da der allerede i 2021 er ydet støtte til
et lignende arrangement og af lokaludvalgets retningslinjer fremgår det, at lokaludvalget ønsker at
styrke mangfoldigheden på Christianshavn og derfor kun undtagelsesvis yder støtte til aktiviteter, der
tidligere har modtaget støtte fra lokaludvalget.

Formandens indstilling

At Christianshavns Lokaludvalg giver afslag til Eskær Trioen på en ansøgning om 20.000 kr. til i
samarbejde med Nordatlantens Brygge at afholde en mini-sommerfestival med klassisk
kammermusik, som finder sted den 28.-30. juni 2022. Afslaget begrundes med, at Eskær Trioen fik
støtte fra lokaludvalget til en lignende aktivitet i 2021. Det fremgår af lokaludvalgets retningslinjer for
støtte, at lokaludvalget ønsker at styrke mangfoldigheden på Christianshavn og derfor kun
undtagelsesvis yder støtte til aktiviteter, der tidligere har modtaget støtte fra lokaludvalget.

Økonomi

Rammen for puljeansøgninger er i 2022 på 197.105 kr. Lokaludvalget har hidtil disponeret for 31.000
kr. af 2022-puljen. Beslutter lokaludvalget at følge indstillingerne, vil der være disponeret for
yderligere 20.000 kr. af 2022-puljen.

Videre proces

Sekretariatet orienterer ansøgerne om lokaludvalgets beslutning og varetager den videre
sagsbehandling.

Beslutning
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1. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give en borger tilsagn om 20.000 kr. af
2022-puljen i form af en underskudsgaranti til udgivelse af bogen ”Sofiegården – Danmarks
første ungdomsoprør”  Lokaludvalget støtter ikke med det ansøgte beløb på 50.000 kr., fordi
lokaludvalgets pulje har en beskeden størrelse og fordi lokaludvalget vil sprede pengene i
puljen ud på forskellige aktiviteter.

2. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give afslag til Eskær Trioen på en ansøgning
om 20.000 kr. til en mini-sommerfestival med klassisk kammermusik. Afslaget begrundes med,
at Eskær Trioen fik støtte fra lokaludvalget til en lignende aktivitet i 2021. Der henvises til
lokaludvalgets retningslinjer for støtte, hvor det fremgår, at   lokaludvalget ønsker at styrke
mangfoldigheden på Christianshavn og derfor kun undtagelsesvis yder støtte til aktiviteter, der
tidligere har modtaget støtte fra lokaludvalget.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

11.  B-sag: Status på lokaludvalgets 2022-pulje, februar 2022 (2022-0061646)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage en status på sin 2022-pulje til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager status på sin 2022-pulje til efterretning. Se bilaget.

Problemstilling

Lokaludvalget har bedt om en status på dets pulje i hvert lokaludvalgsmøde.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager status på lokaludvalgets 2022-pulje til efterretning. Se
bilaget.

Økonomi

Se bilaget.

Videre proces

Lokaludvalget arbejder videre i henhold til sit budget. 

Beslutning

1. Lokaludvalget tog status på sin 2022-pulje til efterretning.

Bilag
1. Økonomioversigt 2022
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

12.  B-sag: Regnskab for lokaludvalgets 2021-pulje (2022-0061657)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende regnskab for lokaludvalgets 2021-pulje.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender regnskabet for lokaludvalgets 2021-pulje -
se bilaget.

 

Problemstilling

Regnskabet for 2021 er afsluttet.

Løsning

Af bilaget fremgår det, at mindreforbruget på lokaludvalgets pulje i 2021 er på 62.642 kr. 

Formanden indstiller, at lokaludvalget godkender regnskabet for lokaludvalgets 2021-pulje.

Økonomi

Se bilaget

Videre proces

 

Intet.

Beslutning

1. Lokaludvalget godkendte regnskabet for lokaludvalgets 2021-pulje.
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Bilag
1. Regnskab 2021
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

13.  B-sag: Henvendelser til lokaludvalget, februar 2022 (2022-0061611)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget til
efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager håndteringen af henvendelser til lokaludvalget siden
sidste lokaludvalgsmøde til efterretning.

Problemstilling

Lokaludvalget har modtaget en række henvendelser.

Løsning

1. Lynetteholm-projektet

Med mail den 24. januar 2022 spurgte organisationen ”Levende Hav”, om hvor man kan finde
information om Lynetteholm-projektet.

Sekretariatet orienterede med mail den 25. og den 27. januar 2022 organisationen om By & Havns
nyhedsbrev om Lynetteholm, som man kan tilmelde dig via denne hjemmeside:
https://byoghavn.dk/lynetteholm/, samt om informationen på kommunens hjemmeside
https://www.kk.dk/politik/politikker-og-indsatser/bolig-byggeri-og-byliv/lynetteholm.

Derudover foreslog sekretariatet organisationen at henvende sig til By & Havn.

 

2. Gadebelysningen ved Overgaden neden Vandet 7

Med mail den 26. januar 2022 orienterede en borger om hans dialog med kommunen om manglende
belysning ved Overgaden neden Vandet 7. Han fandt ikke dialogen tilfredsstillende og undrede sig
over, at kommunen ikke pålægger ejendommens ejer at retablere gadebelysning i passende stil.

Det fremgik, at Teknik- og Miljøforvaltningen havde orienteret ham om, at den manglende
gadebelysning ved Overgaden Neden Vandet 7 ikke er ejet af Københavns Kommune, idet
belysningen her er ejet af ejerforeningerne.
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Sekretariatet orienterede borgeren den 28. januar 2022 om, at lokaludvalget gjorde forvaltningen
opmærksom på den manglende gadebelysning i 2020. Derudover bad sekretariatet Teknik- og
Miljøforvaltningen om at svare borgeren og lokaludvalget.

Teknik- og Miljøforvaltningen svarede den 10. februar 2022, at kommunen kan lave et påbud til
grundejeren om at opsætte belysning på gangarealet og at man nu vil starte en dialog med
grundejeren omkring etablering af belysning.

Borgeren oplyste den 11. februar 2022, at der i mellemtiden er blevet opsat belysning på
ejendommen.

 

3. Lille Langebro

Samme borger orienterede i mailen den 26. januar 2022 om hans dialog med kommunen om
manglende fodgængersikkerhed ved Lille Langebro, idet han anførte, at kommunen dette sted
tilsyneladende prioriterer cykeltrafik over fodgængersikkerhed. Han fandt ikke dialogen
tilfredsstillende.

Det fremgik, at Teknik- og Miljøforvaltningen havde oplyst, at der ingen aktuelle planer er om at
ombygge Lille Langebros landing på Langebrogade og at forslag til ombygninger ikke er noget, der
kan løftes inden for forvaltningens driftsbudget. Forvaltningen havde anbefalet borgeren at kontakte
lokaludvalget for at får løftet ønsket politisk, så der eventuelt kan gives midler til en ændring.

Sekretariatet orienterede den 28. januar 2022 borgeren om, at lokaludvalget tidligere på måneden
havde sendt en ønskeliste vedr. Overførselssagen til Borgerrepræsentationen, hvori der er fremsat
ønske om et projekt, der regulerer trafikken nedenfor Lille Langebro.

 

4. Vinterbadning

Med mail den 6. februar 2022 orienterede en borger om, at der er lukket for nye medlemmer i de
vinterbadeklubber, der er i nærheden af Christianshavn, og at han gerne ser, at der dannes et
vinterbaderlaug på Christianshavn. Han havde oprettet en Facebookgruppe for folk med interesse i at
komme til at bade om vinteren, hvor der den første dag kom over 100 medlemmer. På den baggrund
så han basis for at lave noget sammen og spurgte, om det er noget, som lokaludvalget kan hjælpe
med og støtte. Det kunne eventuelt være noget med en skurvogn til omklædning eller måske endda
noget sauna.

Arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge har drøftet forslaget. Se referatet af
arbejdsgruppens drøftelse af forslaget under dagsordenspunktet ”Orientering fra arbejdsgrupperne
mv.” Formanden vil svare borgeren med udgangspunkt i arbejdsgruppens anbefaling.

 

5. Nye boliger på Wilders Plads
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Med henvisning til en artikel i AmagerLiv spurgte en borger den 15. februar 2022 om, hvor meget
konkret der ligger nu med hensyn til udformning, størrelse, boformer( ejer, andel, almennyttigt) for så
vidt angår boliger på Wilders Plads.

Sekretariatet sendte ham den 16. februar 2022 høringsbrevet, som lokaludvalget havde modtaget fra
Teknik- og Miljøforvaltningen, om den indledende høring vedr. lokalplansagen ”Wilders Plads”

 

6. Kommentar til lokaludvalgets høringssvar om lokalplansagen ”Wilders Plads”

Med mail den 17. februar 2022 spurgte en borger om, hvordan lokaludvalget kan synes, at det er i
orden, at ejerne af de gule barakker på Wilders Plads river barakkerne ned og bygger etagebyggeri i
stedet for. Borgeren gav udtryk for, at barakkerne bidrager positivt til området, og at det er sådanne
bygninger, som giver Christianshavn charme. Hun tilkendegav, at  der ikke er brug for mere tæt og
højt byggeri på Christianshavn. Hun var sikker på, at resten af Christianshavns borgere er enige med
hende. Hun troede, at lokaludvalget skulle repræsentere borgernes holdninger, men at hun er sikker
på, at lokaludvalget ikke gør det i denne sag. Hun henviste til reaktionerne på Facebookgruppen "Os
fra Christianshavn".

Formanden vil orientere borgeren om drøftelserne af sagen i Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn
den 18. januar og i lokaludvalget den 26. januar 2022.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Se ovenfor.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede henvendelserne om Wilders Plads-sagen. Lokaludvalgets medlemmer
havde følgende bemærkninger i drøftelsen: 

• Der har været mange reaktioner på Facebook mod et nyt byggeri på Wilders Plads. Det
vil være godt at kunne offentliggøre en skitse af byggeriet. 

• Dette er indledningen på en lokalplanproces. Lokaludvalget kan ikke offentliggøre en
skitse af byggeriet, før Teknik- og Miljøudvalget har  fået en orientering om sagen. 

• Rammen i Kommuneplanen giver ret til at bygge dobbelt så meget, som bygherren har
udtrykt ønske om at bygge.

• Der rives ikke noget ned. Der bygges indenfor det eksisterende "fodaftryk" ovenpå det
eksisterende byggeri. Det bliver ikke et hotspot for restauranter, men et sted med
kunstneriske elementer og boliger.
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• Lokaludvalgets tilgang til sagen skal ses i lyset af, at der pga. rammen i Kommuneplanen
kunne komme noget, der er værre.

• Folks reaktion på Facebook er forståelig. Det eksisterende kreative værkstedsmiljø vil
blive erstattet af boliger. Det er trist.

• Et medlem af lokaludvalget samt en suppleant har på Facebook forsøgt at imødegå
kritikken af lokaludvalgets holdning til sagen med saglige oplysninger, men dettrænger
ikke igennem.

• Lokaludvalget skal formidle mere information om sagen, så snart det er muligt.
 
 

Lokaludvalget tog håndteringen af henvendelser til lokaludvalget siden sidste lokaludvalgsmøde til
efterretning med ovennævnte bemærkninger.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

14.  Meddelelser (2022-0061634)

Beslutning
Sekretariatet

Christian Christensen orienterede om personalesituationen i sekretariatet.

 

Det lokale miljøarbejde

 Poul Cohrt oplyste, at Miljøgruppen er vært for et offentligt arrangement den 15. marts 2022, hvor
der vil blive fortalt om det lokale miljøarbejde.

 

Ren Vold

Poul Cohrt oplyste, at lokaludvalgets Ren Vold-arrangement holdes den 20. marts 2022.

 

Valg til Christianshavns Lokaludvalg

 Poul Cohrt oplyste, at der er 18 kandidater til de 15 foreningspladser i det nye lokaludvalg. Der er 33
stemmeberettigede foreninger. Afstemningen slutter den 28. februar kl. 12.00.
Senest den 1. marts orienterer sekretariatet om valgresultatet på Facebook og i lokaludvalgets
nyhedsbrev.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

15.  Eventuelt (2022-0061642)

Beslutning
Lokaludvalgets formand Poul Cohrt oplyste, at dette var det sidste møde i lokaludvalget i denne
valgperiode. Han takkede lokaludvalget for det gode samarbejde.

 

Jette Philipsen orienterede om svaret fra NusNus Aps til lokaludvalget om Distortion 2022. Hun gav
udtryk for, at lokaludvalget bør forholde sig til svaret, særligt fordi der planlægges med et
Distortionarrangement i Langebrogade onsdag den 1. juni 2022, som bl.a. vil berøre en
børneinstitution i området.

Jane Lytthans oplyste, at det af svaret fremgår, at stelerne for enden af Langebrogade ved Martin
Andersen Nexøs Plads vil blive fjernet i forbindelse med Distortionarrangementet. Hun forstod ikke,
hvorfor man tillader arrangementet, hvis det kræver, at stelerne fjernes, da det vil skabe utryghed.

Gert Vincent oplyste, at han principielt er i mod fjernelse af stelerne, men at stelerne har været fjernet
før i forbindelse med andre arrangementer, hvilket kan være nødvendigt, hvis beboerne i området
skal kunne komme ud fra området. 

Lokaludvalget foreslog Poul Cohrt, at han skriver til Teknik- og Miljøforvaltningen om ovennævnte
problemstilling.

 

Lars Josephsen gav udtryk for, at de ved det netop overståede valg til lokaludvalget deltog en for lille
del af christianshavnerne. Han mente, at man bør arbejde for, at repræsentativiteten i lokaludvalget
og blandt de stemmeberettigede bliver bedre. 

 

Jens Eskildsen orienterede om portmotivet i Torvegade ved Knippelsbro og om, hvordan han har
udregnet højderne på Ørkenfortet og Udenrigsministeriets bygning. Han orienterede endvidere om
sine højdeberegninger i forhold til de oplysninger om højderne, der fremgår af lokalplantillægget for
hotellet i Ørkenfortet.. Han illustrerede orienteringen med en 3D-model af området. Han overrakte
modellen til Asbjørn Kaasgaard som en gave til Christianshavns Lokalhistoriske Forening og Arkiv.

Jette Philipsen foreslog, at Jens Eskildsen gentager orienteringen på lokaludvalgets forårskur den 25.
marts 2022.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

Om Christianshavns Lokaludvalgs møde den 23. februar 2022
Mødet startede kl. 18.30 og sluttede kl. 21.37.

 

Om dagsordenen

Dagsordenen blev behandlet i denne rækkefølge:

1. Åben spørgetid
2. Referat og godkendelse af dagsordenen
9. Københavns Nattelivsudvalg
10. Puljeansøgninger, februar 2022
11. Status på lokaludvalgets 2022-pulje, februar 2022
12. Regnskab for lokaludvalgets 2021-pulje
3. Genopretning af gadestrækninger
4. Almene boliger på Christiania
5. Stormflodssikring af Christianshavn
6. Drøftelse af ønsker til kommunens budget for 2023
7. Orientering fra arbejdsgrupperne mv.
8. Bustrafik til og fra Ørkenfortet
13. Henvendelser til lokaludvalget, februar 2022
T1. Borgerpanelundersøgelse om Lynetteholm
14. Meddelelser
15. Eventuelt

 

Mødedeltagere

Avisgruppen, Christianshavneren Poul Cohrt
Christianshavns Lokalhistoriske Forening Asbjørn Kaasgaard
Christianshavns Bådelaug Sven Erik Brockdorff
E/F Panterens Bastion Lars Josephsen
Christianshavns Biblioteks Brugergruppe Ruth Plovgaard
Christianshavns Travaljelaug Ulla Bo Skovvart
Christianias Naboer Katinka Haxthausen
E/F Elefantens Gård Jens Eskildsen
Christianshavns Lokalråd Jane Lytthans
Vor Frelsers sogns menighedsråd Povl Koch
E/F Løvens Gård Frode Neergaard
Boligselskabet Hjem Jette Philipsen
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Socialøkonomisk Presseforening Jette Arendrup
Socialdemokratiet Erik Rasmussen
Det Radikale Venstre Gert Vincent
Konservativt Folkeparti Elin Johansson
Socialistisk Folkeparti Henrik Vilsbøll
Enhedslisten Mogens Holm
Alternativet Hamid El Mousti

 

Fraværende med afbud

Carsten Junge Pedersen. I stedet deltog hans 2. suppleant Lars Josephsen.
Kirsten V. Andersen og hendes suppleanter.

 

Fraværende uden afbud

 Poul Nielsen.

 

Fraværende i mødet

 Sven Erik Brockdorff ankom til mødet kl. 18.57 under behandlingen af dagsordenens punkt 1.

 

Næste møde

 Næste møde i Christianshavns Lokaludvalg holdes den 30. marts 2022 i Beboerhuset,
Dronningensgade 34.
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